
 

Referat fra møte i  
Materiell- og miljøkomiteen 

Dato:   26. januar 2023 

Sted:  Teams videomøte  

Tid:  9.00-12.00    

 

Tilstede: 

Deltaker 
Fylkeskommune/ 
kollektivtrafikkselskap Område 

Liv Cecilie Evenstad Troms fylkestrafikk Hurtigbåter og ferger  

Stig Normann Troms fylkestrafikk 
Fagleder ruteplan i Troms, kontrakt 
buss 

Rolf Stavik Fram/Møre og Romsdal FK 

Strategistaben i fylket, på 
innkjøpssiden. Kontrakt båt og buss. 
Kontrakter og anbudsutsetting 

Stein Fredrik Røstberg Fram/Møre og Romsdal FK 
Kontraktsansvarlig og innkjøp.  
Driftsseksjonen med driftsoppfølging 

Kjetil Kristiansen  Skyss 
Kontrakter. Ferge, hurtigbåt og 
materiell  

Einar Aalen Hunsager Skyss 

Energi og utslipp, både buss og 
tog/ferge. Miljø, klima, energi og 
utslipp - elektrifisering og biodrivstoff 

Svein Ystanes  Kolumbus 
Plan og produksjon, Materiell. Buss og 
båtanbud, universell utforming  

Johny Liestøl AKT 
Kontrakter, materiell, bussanlegg og 
innkjøp.  

Sigurd Haukes VTFK - Vestfold 
Busskontrakter følge opp kontrakter i 
Vestfold  

Trond Magnus Haugen VTFK - Telemark  Grenlandskontrakten  

   

Hilde Anita Hilmen Innenlandstrafikk 
Rutetilbud, ruteplan, klimakrav, 
universell utforming 

Bård Henrik Sørensen Ruter 
Materiell. Hydrogen, sikkerhet og 
anbud, miljø, buss og båt, Bus Nordic  

Kjetil Gaulen  Østfold kollektivtrafikk Materiell. Kontrakter 

Reidun Kvitberg Gulliksen  Kollektivtrafikkforeningen Referent  
 



 

1/23  Godkjenning av referat  

Vedtakssak 

Referatet fra 24. november er godkjent. 

 

2/23  Nye arrangementer og nyutgitte rapporter 

  Orienteringssak  

• 13.-15. februar, Regensburg Tyskland - Seminar electromobility in public 

transport: Les mer her  

• 15.-16. februar i Oslo, Ruter S - Anskaffelsesseminaret 2023. Les mer her  

• 28. februar – 2. mars, Karlsruhe Tyskland: UITP training on Automated 
Mobility https://archive.newsletter2go.com/?n2g=wq37zux3-yn6kmswk-15o1 

• 14. mars, Webinar: Bussulykker og bussikkerhet - Vegtilsynet, Fagnettverk 

mobilitet og KS 

• 27. – 28. mars, Oslo: Mobilitet 2023. Les mer her 
• 11.-12. Mai, Amsterdam - Clean Buses in Europe Summary - Clean Buses in 

Europe 2023 (cvent.com) 

• 6.-7. juni 2023, Rotterdam: European Electric Vehicle Batteries Summit  

European Electric Vehicle Batteries Summit 2023  

• 6.-7. juni, London: European Electric Vehicle Batteries ACI | European Electric 

Vehicle Batteries 2023 - ACI (wplgroup.com) 

• 16. november er dato for Kollektivkonferansen. Den blir i Oslo. Les mer 
informasjon her 

 

3/23 Informasjon om pågående høringer 

  Orienteringssak 

Miljødirektoratet lagt ut høring om omsetningskrav til biodrivstoff på sjø. Samme 

som gjelder for landtransport. Høringsutlysningen finnes her.   

 

 

 

 

https://kollektivtrafikk.no/app/uploads/2023/01/Seminar-Electromobility-in-public-transport-13.-15.-februar-2023-1.pdf
https://kollektivtrafikk.no/arrangement/anskaffelsesseminaret-2023-15-16-februar-i-oslo/
https://archive.newsletter2go.com/?n2g=wq37zux3-yn6kmswk-15o1
https://mobilitet2023.no/
https://web.cvent.com/event/b9efbdbf-e6cc-41b9-9bf8-b21ff60f8437/summary
https://web.cvent.com/event/b9efbdbf-e6cc-41b9-9bf8-b21ff60f8437/summary
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fmarketing.acieu.net%2Facton%2Fct%2F6204%2Fs-1843-2301%2FBct%2Fl-067f%2Fl-067f%3A1576b%2Fct2_1%2F1%2Flu%3Fsid%3DTV2%253AcYZKAIZ9l&data=05%7C01%7CEinar.Aalen.Hunsager%40skyss.no%7C08d1f00503484530ad8f08daf482209d%7C5b14945b0f8740ddacf35e5e21e6eb36%7C0%7C0%7C638091137509808394%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C0%7C%7C%7C&sdata=wpjU4iqdGuPHq1UAwcVEDB7L0Y7t7S3dQdKZTP07noE%3D&reserved=0
https://www.wplgroup.com/aci/event/european-electric-vehicle-batteries-summit/?utm_term=European%20Electric%20Vehicle%20Batteries%20Summit%202023&utm_campaign=Early%20Confirmed%20Speakers&utm_content=email&utm_source=Act-On+Software&utm_medium=email&cm_mmc=Act-On%20Software-_-email-_-Early%20Confirmed%20Speakers-_-European%20Electric%20Vehicle%20Batteries%20Summit%202023
https://www.wplgroup.com/aci/event/european-electric-vehicle-batteries-summit/?utm_term=European%20Electric%20Vehicle%20Batteries%20Summit%202023&utm_campaign=Early%20Confirmed%20Speakers&utm_content=email&utm_source=Act-On+Software&utm_medium=email&cm_mmc=Act-On%20Software-_-email-_-Early%20Confirmed%20Speakers-_-European%20Electric%20Vehicle%20Batteries%20Summit%202023
https://kollektivtrafikk.no/arrangement/kollektivkonferansen-2023/
https://www.miljodirektoratet.no/aktuelt/fagmeldinger/2023/januar-2023/hoyring-av-omsetningskrav-for-biodrivstoff-til-sjofart/


 

4/23 Innovasjon  

  Orienteringssak 

Innovasjonsarbeidet Kollektivtrafikkforeningen som hos mange andre, inkludert våre 

medlemmer framover blir mer en integrert del av produksjonen. Vi har kjørt noen 

store prosjekter som har resultert i Scenariorapporten og 

Inntektspotensialrapporten, som gir grunnlaget for mye av det vi jobber med 

framover som egne prosjekter. 

To viktige punkter framover:  

• Samordning av offentlig betalt transport, der det er aktuelt å kjøre 
pilotprosjekter i Agder og Oslo. Det skrives et brev til tre departementer om 
hvorfor dette er viktig. AKT bidrar til mye av dette. FlexDanmark, et 
koordinert bestillingstransportsystem i Danmark er invitert for at vi skal lære 
mer. Trenger nytt IT-system. Dette vil bli en game changer. Vi kan optimalt få 
5 milliarder effektivisert. I dag er det tre forskjellige offentlige organisasjoner 
som setter opp på anbud og konkurrerer i det samme markedet, noe som 
medfører en prisøkning på tjenestene. Brevet til de tre departementene er 
ikke sendt. Det skal først forankres hos alle medlemmene 

• Bestillingstransport som blir veldig viktig framover, jmfr vår strategi Mobilitet 
i omstilling 

 

 

5/23  Bus Nordic  

  Orienteringssak 

  Orientering v/ Stig Normann. 

Det har vært et møte etter pandemien. Det er sendt inn sak om sjåførsikkerhet fra 

den norske delegasjonen allerede i 2018, Bus Nordic har behandlet innspill om R-29 

og R-93, og det jobbes med å finne en standard for buss. Per nå er mange krav 

definert for lastebil, og ikke for buss. I endringsloggen ligger står det at 

sjåførsikkerhet skal inn i neste versjon av Bus Nordic. Versjon 2.0 skal Bus Nordic 

jobbe med i juni. Derfor er det viktig å få med endringsønsker som skal meldes inn.  

Komiteen bes sende innspill, spesielt på trafikksikkerhet til Bus Nordic som tas opp på 

neste møte. Sekretariatet sender mal for innsending av innspill.  

Komiteen vil sette av tid på neste møte 16. mars til å gå gjennom forslag.  

  

https://kollektivtrafikk.no/app/uploads/2021/04/Fremtidens-kollektivtrafikk-i-Norge-2025-DELOITTE-21.03.2021.pdf
https://kollektivtrafikk.no/app/uploads/2021/11/Sluttrapport-Mulighetsrom-for-inntektsgenerering-i-den-nye-normalen.pdf


 

6/23  Sjåførsikkerhet 

Orienteringssak  

Olov Grøtting fra Kollektivtrafikkforeningen informerer om 

Kollektivtrafikkforeningens arbeid med sjåførsikkerhet og hvorfor vi skal fortsette å 

ha temaet høyt på dagsorden.  

Den tragiske dødsulykken i Fredrikstad i romjulen har på nytt satt sikkerheten for 

bussjåførene høyt på dagsorden. Det er viktig å arbeide videre for strengere krav til 

konstruksjonen på selve bussen for å beskytte sjåføren og redusere risikoen for 

alvorlige skader dersom det skulle skje en ulykke. Løsningene finnes. Blant de 

viktigste tiltakene for å styrke sjåførens sikkerhet, er strenge krav til at 

konstruksjonen på selve bussen skal beskytte føreren dersom det skulle skje en 

ulykke.  

Flere av kollektivselskapene har lenge satt krav til R-29 i sine anbud. I kommende 

anbudsrunder er det et minstekrav hos stort sett alle. Flere av våre medlemmer har 

også bedt om at nye busser i inneværende kontrakter oppfyller dette kravet. Utover 

R-29, har flere også krevd R-93 eller andre sikkerhetstiltak. Da Statens vegvesen 

sendte forslag til nye krav til frontbeskyttelse ut på høring i fjor, sa 

Kollektivtrafikkforeningen i sitt høringssvar at standardene R-29 og R-93 burde 

fastsettes som minimumskrav, og at ytterligere kollisjonssikring, eksempelvis 

sikkerhetsbur, burde vurderes.  

NHO Transport og sjåførenes fagforeninger har nå bedt om et møte med 

samferdselsministeren for raskere innfasing av nytt sikkerhetsutstyr. Dette er et 

velkomment initiativ, og det er positivt at forslaget fra NHO Transport og 

fagforeningene vil bidra til å fremskynde innføringen av nye sikkerhetskrav.  

Selv om de tekniske løsningene eksisterer, tar det tid å implementere dette på tvers 

av bussparken, det blir en viktig del av diskusjonen framover. Dette understreker 

bare betydningen av at hele bransjen sammen jobber mot et felles mål.  

Innad i Kollektivtrafikkforeningen er dette på dagsorden hos Kontraktskomiteen ift 

veileder for bussanbud, i Materiell- og miljøkomiteen og i forhold til Bus Nordic. 

 

 

 



 

Tilbakemeldinger fra komiteen: 

• Forslag til felles seminar på Bus world konferansen i samarbeid mellom 

Kollektivtrafikkforeningen, Statens havarikommisjon, Statens vegvesen og 

arbeidstakerorganisasjonene. Hvordan man kan søke støtte til 

arrangementet kan gjøres her 

 

7/23  Møtedatoer og temaer for året 
 

Vedtakssak  
 
Aktuelle møtedatoer i 2023, sendt ut tentativt:  

 

• Torsdag 16. mars – digitalt 

• Tirsdag 23. mai – digitalt 

• Onsdag 20.-21. september. Fysisk lunsj til lunsj møte 

• 23. november – digitalt 

• 25. januar 2024 

 
Datoene er vedtatt.  
 
Presentasjon av Einar Aalen Hunsager fra Skyss og leder for komiteen.  
Komiteen har gjort et tilbakeblikk på hva vi gjorde i 2022, I tillegg til Bus Nordic og 
innovasjon som faste punkter.  

 
Komiteen setter søkelys på temaer innen materiell og miljø og saker relatert 
til infrastruktur, ruteplanlegging, bussnormer og universell utforming.  
 
For å gjøre møtene mest mulig relevante ble det drøftet hvilke 
problemstillinger komiteen bør ta opp, i lys av de kommende 
anskaffelsesprosessene kollektivtrafikkselskapene står ovenfor i 2023:  

 

• Hvilke anskaffelsesprosesser for hva slags transportformer, 
energibærere og publikum er planlagt i ditt fylke? 

• Hva slags informasjon og erfaringsutveksling trenger ditt fylke i disse 
prosessene?  

• Hvilke erfaringer fra disse prosessene kan dere dele med oss andre?  
 

 
 

https://kommunikasjon.ntb.no/pressemelding/na-kan-du-soke-midler-til-trafikksikkerhetstiltak?publisherId=8768166&releaseId=17953621&lang=no


 

Spørsmålene ble sendt ut i forkant og gjennomgått på møtet i en runde rundt 
bordet.  
 
Runde rundt bordet: 
 
Troms fylkestrafikk: 
Ny busskontrakt med dialogkonferanse og dialog med operatører. Interessert i 
hva som kan fås til på nullutslipp. Informasjon og erfaringsutveksling ved små 
forhold, større behov, men ikke erfaring enda med prosessen.  
Buss: Reinvestering i kontrakt Tromsø-Narvik. Korrespondanse mellom buss 
og tog. Ønsker innspill rundt den typen materiell.  
Båt – ferger og hurtigbåter: Starte elektrisk samdrift i mars, Lyngen. Lært mye 
av planarbeidet etter mye problemer. Tre fergesamband på anbud, bonus og 
malus ordning. To nye samband på elektriske båter og trenger beregning 
forsyning av strøm.  
 
Møre og Romsdal: 
Holder på med oppstart på anbud på Nordmøre som er delvis elektrifisert. 
Nytt depot i Kristiansund. 2025 – starte nytt anbud i Molde, tilnærmet 100 % 
elektrisk og nytt depot. Ny utlysning av rutepakke 4 og 5, mye langruter. 
Interessant å se hvor stor andel som blir elektrisk. Og hva som er tilgjengelig 
av elektriske langrutebusser.  
 
Skyss:  

Det pågår anskaffelsesprosesser for buss, båt og ferje i Skyss:  

For buss blir det lyst ut tre rutepakker i år og tre nest år – alle i distrikt. Stort 
omfang – til sammen 500 busser av typen klasse 2 og lavgulv. Behov som sete-
/og bagasjekapasitet og universell utforming kan være vanskeligere å fylle 
med elektrisk materiell. Diskutere avveiing av disse punktene. Flere 
rutepakker har mange bussanlegg og stor grad av utestasjoner, spørsmål om 
hvordan man tilrettelegger med ladeanlegg. Videre er bestillingstransport og 
fleksible tjenester store tema. En del behov for minibusser. 

Båtanbudet for Bergen-Nordfjord-Sogn/Flåm blir lyst ut i mars med 
kontraktsignering mot slutten av året. Interessant å dele.  

Anskaffelse av ferger i Sogn og Fjordane. Ulike samband noen har lang 
overfart over en time, andre kortere. Mulig å gjøre det batterielektrisk?  Med 
behov for høy effekt. Info som kan deles med komiteen når man har funnet ut 
hvordan man skal.  



 

AKT:  
AKT tildelte sent i 2022 busskontrakt i Øst til Boreal. 85% pris og 15% miljø. 
Ca. 90% av antall rutekilometer vil være utslippsfrie, bl.a. med 15-meters 
klasse III busser. Materiell – mer info å dele om buss etter hvert. Viktig å stille 
minstekrav om antall ståplasser i elbusser klasse II der dette er aktuelt – slike 
elbusser med store batterier har svært få (nesten ingen) ståplasser. 
Fylkeskommunen skal oppgradere bussanlegget i Arendal, med bl.a. betydelig 
økt strømtilførsel. Pr i dag trenger vi mer hjelp enn det vi kan tilføre andre 
oppdragsgivere. To båtruter i Kristiansand skal konkurranseutsettes i løpet av 
2023. Høy andel utslippsfritt. Mot slutten av året kan man tilføye mere 
omkring anskaffelsesprosessen.  

 
Vestfold og Telemark: 
Vestfold Kjører mye biogass i dag. Lokasjon i Tønsberg, vanskelig å finne. 
Sandefjord og Horten også. Må kanskje ut av sentrum. Lokasjon – bør 
busselskapene leie? Driftsoppfølging. Alt med sjåførsikkerhet er interessant. 
Ferge ikke så interessant. Størst utfordring med å vurdere elektrisk eller 
biogass vurdering. Bestillingstransport har de.  
Telemark: To elbusser i drift i Grenland. Nye kontakter skal være utslippsfri. 
2025 sette Grenland på anbud igjen. Strøm, depoter osv. er interessant.  
 
Ruter: 
Bussanbud i nordre Follo lyses ut på våren. 2025 i drift. Erfaringer med klasse 
2 buss og utfordringer med stående passasjerer. Elektriske busser – gjort en 
kjempejobb med å beregne hvor mye som kan gå på el. Møter med Cowi for å 
simulere ruter. Depot – konkurransenøytralitet. Ikke mange verksteder som er 
tilegnelige. Ruter ønsker rådighet over depoter. Bygd to depoter Mortensrud 
og Stubberud, skal også bygge Drøbak og i Ski. Legge til rette for mest mulig 
konkurranse. Hurtigbåtprosjektet til Norled. Oppstart i juli 2024.  
Bestillingstransport for Romerike som måtte avlyses, det var for dyrt. Spurt 
etter materiell utslippsfritt. 
Vurdering av biogass – gjort en kjempejobb. Høyspentkonsesjon, som tas opp 
senere i programmet.  
Klasse 3 busser er interessant å vurdere.  
 
 
 
 
 
 
 



 

Innlandet:  
Anbud for Østerdalen med oppstart 2025. Distrikt. Løst med 60 busser og 20 
minibusser. Dialogmøter planlagt med leverandører i april. Depotene er 
spredt over mange steder og det er mye hjemmestasjonering.  
 
 
Østfold: 
Pågående anskaffelse i Halden. Bestillingstransport. Mye forsinkelser av 
driftsstart. Nedre Glomma og sambandet tildelt til Norled i 2024. Neste anbud 
på buss er i 2025. Drift av bussanlegg – i dialog med Ruter om dette.  
 
Komiteen tar imot flere innspill til temaer for 2023. 
Forslag til årstema tabell til utfylling tas i mot.  

 
 

 
Tema: Energiinfrastruktur 

8/23 Høyspentkonsesjon 

Orienteringssak  

Pål Espen Jensen presenterte Ruters høyspentkonsesjon på bussanlegg.  
 
To hovedspørsmål:  

• I hvilke situasjoner bør oppdragsgiver vurdere å søke høyspentkonsesjon? 

• Ruters erfaringer:  

• Hva kreves?  

• Hvordan organisere selve søknaden 

• Hvordan forvalte konsesjonen når de har fått den?  

• Kompetansekrav og kostnader?  

• Organisering av eventuelt sambruk 
 

Spørsmål: 

• Hvilke grunner oppgir dere i søknadsprosessene til NVE for å få støtte?  
▪ Kriterier: areal og avvikende spenning   

• Dersom man har ansvar for trafo selv – legger man opp til ha en ekstra trafo eller 
en som står på et lager. Hvordan regulerer man nedetid og hva skjer om man 
ikke får strøm? 

▪ Operatøren må vurdere beredskap i en egen beredskapsavtale. Trenger 
ikke egen trafo, tror man klarer å drifte selv om en går ut og mulighet for 
midlertidige løsninger. Må ha en backupplan 

 



 

Pål Espen Jensen kan kontaktes per e-post ved flere spørsmål.   
 
 
 

9/23  Tredjeparts energiforsyning 

 

Orienteringssak  

Einar Aalen Hunsager fra Skyss presenterte. 
 
I sammenheng med konkurranseutsettinga av båtrutene mellom Bergen, Nordfjord 

og Sogn/Flåm legger Skyss opp til energiforsyning på Strandkaien gjennom en 

tredjeparts tilbyder.  

• Hvordan planlegger Skyss å fordele ansvar, risiko og kostnader?  

• Hvordan tenker Skyss å sikre et forutsigbart, universelt og fleksibelt grensesnitt? 

 

Spørsmål: 

• Bruk av offentlige midler på en monopolist – spørsmål sendes senere   

 

 

Eventuelt og plan for neste møte 

 
Neste møte i komiteen er digitalt møte 16. mars. 

Mesteparten av møtet vil brukes på Bus Nordic.  

Mal for innspill sendes ut.   

 
 

 
2. februar 2023 

Reidun Kvitberg Gulliksen  


